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V po~astitev petinsedemdesete
ob letnice fotografa Stojana Ker -
bler ja je bila v sredo, 20. novem-
bra, odprta razstava fotografij iz
njegovih treh ciklov: Halo`ani,
Koline in Tovarni{ka fotografija.
Povod za odprtje razstave je bila
poleg obletnice {e izdaja knjige
Sandre Jazbec Stojan Kerbler:
ptujski fotograf svetovnega slove-
sa.  

@e velikokrat sem gledal fotogra-
fije Stojana Kerblerja. Velikokrat
sem jih obra~al v rokah, jih obe{al
na stene, postavljal v knjige in ka -
taloge. Vedno z druga~nimi ob -
~utki. Spoznavam in na novo ra -
zu mevam jih {e danes. Za na vi -
dez najpreprostej{imi motivi se
skrivajo najgloblje zgodbe.

Ta uvod sem porabil zato, da pri-
dem do bistva. Do fotografije z
naslovom Sre~anja iz leta 1974.
Posneta je bila torej leto po mojem
prihodu v tovarno. [e danes na
njej prepoznavam znane ljudi, ki
jih `e ni ve~ v tovarni ali pa so se
z njo `e postarali. Fotografija je
stara, toda pomen je {e kako sve`.
Mirno lahko motiv prestavimo v
dana{nji ~as. 

Po tlakovani cesti, ki »fabriko« pre-
re`e na polovico, odhajajo ljudje
s »{ihta«. Ura je malo pred tretjo
popoldan. Opa zi mo pare in sku-
pinice, ki odhajajo proti izhodu
ali »kapiji«, kot smo takrat rekli.
Pogovarjajo se med seboj. Sre~ali
so se ali pa so ̀ e s svojih delovnih
mest od{li skupaj. Vsak si je izbral
svojega za pot do ograje. Za pogo-
vor, ki je tekel med hojo. Vsak je

torej sre~al svojega. In v tem je
bistvo. Sre~ati. Sre~ati svojega. 

V besedi sre~anje najdemo bese-
do sre~a. ^e besedi pove`emo,
ugotovimo, da je pravzaprav
sre~a sre~ati nekoga, ki bi ga pa~
radi sre~ali. In sre~en je lahko
vsak, ki sre~a ljudi, ki bi jih `elel
sre~ati. Na Kerblerjevi fotografiji
z naslovom Sre~anja je torej polno
nekih malih sre~anj, nekih malih
sre~ic. Kratkih sicer, ampak …

Koliko nam je od tega ostalo {e
danes? Se {e znamo sre~evati? In
~e se sre~amo, znamo {e biti sre~ -
ni zaradi tega? So nam mo go~e
ljub{a sre~anja prek ekranov? Ka -
kor komu, sam menim, da nam je
{e ostalo.  

Tudi danes se dru`imo. Prav na
koncu novembra so dnevi, ko sta
dru`enje in s tem sre~evanje naj -
intenzivnej{a. Mogo~e se niti ne
zavedamo pomena takih sre ~anj.
Ali pa so nam postala tako sama
po sebi umevna, da jih ne doje-
mamo ve~ kot nekaj izrednega.
Ljudje, ki nas opazujejo od zunaj,
pa kar ne morejo verjeti, da pri-
rejamo sre~anje upokojencev,
sre~anje zaposlenih in dan odpr-
tih vrat. In seveda {e ve~ drugih
prireditev v letu, ko se prav tako
sre~ujemo.

Izkoristimo vsakodnevna sre~a -
nja. Ob prihodu v slu`bo ali odho-
du iz nje. Pri skupnem pitju jutra-
nje kave. Na malici. In seveda na
takih sre~anjih, kot so tista ob
tovarni{kem prazniku. In posku-
simo biti sre~ni zaradi sre~anj.p

»V besedi sre~anje najdemo besedo sre~a.«

Sre~anja

DARKO FERLINC
GLAVNI UREDNIK

UVODNIK
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Dragi talumovci!

Podjetje je uspe{no, ko ve~ina lju-
di vidi smisel v tistem, kar podjetje
po~ne. Prva dva klju~na dejavni-
ka za to sta jasno opredeljena stra-
tegija podjetja in aktivnosti, ki jih
podjetje izvaja za uresni~evanje
ciljev. Talum ima svojo smer in
pot. Ta pot je edina prava in po
treh letih od zastavljenih stra te{ -
kih ciljev je ~as, da nehajo dvomiti
tudi najve~ji skeptiki. Sedaj lahko
zaupamo na{im usmeritvam tudi
na osnovi rezultatov, ki jih ure-
sni~ujemo zaradi zastavljenih
stra te{kih smernic. Niti slu~ajno
niso zanemarljivi, predvsem pa so
rezultat dela vseh nas! 

Spo{tovanje in zaupanje, ki ga
imamo drug do drugega, ter med-
sebojno sodelovanje pa je tretji
klju~ni dejavnik, ki nas `ene
naprej in zaradi katerega je pod-
jetje lahko uspe{no. To so tradi-
cionalne, morda v dana{njih ~asih

nekoliko pozabljene vrednote. V
Talumu temu posve~amo veliko
pozornosti. Nadaljujmo s tem, saj
je in bo v ~asu, ko se zaradi razmer
na trgih borimo za to, da pre`ivi-
mo, in hkrati s tem smelo na~rtu-
jemo in izvajamo razvojne projek-
te, to {e kako pomembno.

Kriza je prinesla novo stanje, na
katero se bo treba navaditi in –
kar je {e bolj pomembno – tudi
prilagoditi. Uspeli bodo najbolj{i,
najbolj prilagodljivi, naju~inkovi-
tej{i in najdrznej{i. V Talumu ima-
mo vse mo`nosti za to! ^e bomo
znali tudi v tak{nem novem stanju
stopiti skupaj, ~e bomo {li po na{i
jasno zastavljeni poti in ~e bo vsak
izmed nas postavil svoj kamen~ek
v mozaik na{e zgodbe, bomo
uspe{ni. Ni in ne bo preprosto, je
pa uresni~ljivo. Sam v vse zapisa-
no ne dvomim, ker zaupam vsa-
kemu izmed vas!

Ponosno in pokon~no pri~akaj-
mo okrogli jubilej, ki ga praznu-
jemo naslednje leto. 60 let. Brez
velike pompoznosti, ker to ni ~as
velikih praznovanj. Je bolj ~as
skrbnega dela in premi{ljenega
na~rtovanja, da bomo lahko pisali
naslednjih 60 let na{e prihodno-
sti.p

@ivimo v obdobju vsesplo{ne de -
pre sije. Gospodarstvo usiha, brez -
 poselnost nara{~a, stanje dru` be -
nih vrednot je na dnu … Talum,
simbol trme, vztrajnosti, iznajdlji-
vosti, pa pogumno praznuje
~astitljivih 59 let. ^ez deset tiso~
posameznikov nas je imelo pri-
lo`nost graditi in ustvarjati del~ke
mozaika dana{njega Taluma.
V svojem imenu in v imenu vod-
stva dru`be se zahvaljujem vsem
in vsakemu posebej za prispevek
k izgradnji Taluma. Na gibanje
svetovnega gospodarstva in bor-
zno ceno aluminija ne moremo
vplivati, na evropske in slovenske
birokratske ovire za obstoj indu-
strije imamo prav tako bore malo
vpliva. Vplivamo pa lahko na
obvladovanje tehnologije, odnos
do kupcev, dobaviteljev, sodelav-
cev ... In prav v segmentu, v kate-
rem imamo vpliv, smo zelo us -
pe{ni.
Prav zaradi tega imamo ve~ kot
dober razlog, da se ob na{em
tovarni{kem prazniku poveseli-
mo in smo ponosni na svoje do -
se` ke.p

UPRAVA

Spo{tovanje,
zaupanje in sodelovanje

Veselimo se
in bodimo ponosni

MARKO DROBNI^
FOTO: SRDAN MOHORI^

DR. ZLATKO ^U[
FOTO: SRDAN MOHORI^

Marko Drobni~, predsednik Uprave Taluma Dr. Zlatko ^u{, ~lan Uprave Taluma
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Spo{tovane sodelavke, sodelavci!

V mesecu novembru imam dva
praznika. Na prvega nisem pre-
ve~ ponosen, saj praznujem roj-
stni dan in se zavedam, da sem
vsako leto starej{i. Drugi praznik
pa je praznik na{e »fabrike«, ki bo
prihodnje leto dopolnila ~astitlji-
vo okroglo obletnico. 
Vi in va{i predhodniki ste morali
na dolgi poti, ki je trajala 59 let,
ustvarjalno razvijati zmeraj nove
in nove zamisli. Iz leta v leto smo
jih s skupnimi mo~mi dograjevali,

da smo sedaj prerasli v pomem-
bno gospodarsko podjetje, ki
upra vi~eno u`iva velik ugled do -
ma in v tujini. 
Toda kaj pravzaprav sestavlja
nezamenljivo in zna~ilno podobo
na{e tovarne? Je to logotip na pi -
semski ovojnici, je to njena celo-
stna podoba? Velikost in oblika
pisarn, upravne stavbe? Urejenost
okolice in poko{ena trava, ~istost
proizvodnih obratov? Oblika in
vsebina ~asopisa Aluminij?
Prav gotovo sodijo k podobi pod-
jetja tudi te, pogosto zelo po -
memb ne zunanje podrobnosti,
toda ~e bi {lo samo za to, bi imeli
opravka le z oblikovanjem in
mod  nimi muhami. V resnici gre
za veliko ve~: najpomembnej{i v
ustvarjanju zna~ilne zunanje po -
dobe na{ega podjetja ste vi, dragi
sodelavci in sodelavke, prav vsi,
od prvega do zadnjega!
Nikar ne mislite, da to pi{em, ker
bi vas hotel na ta prazni~ni dan {e
dodatno spodbuditi ali vam celo
laskati. Mislim resno, ko poudar-
jam pravilno naravnanost in zve-
stobo vseh zaposlenih na{emu
podjetju.
Na koncu bi rad vsem ~estital ob
tovarni{kem prazniku in se vsem
skupaj zahvalil za prispevek, ki
ste ga dali s svojim delom.p

Priznanje za `ivljensko delo

Dragici Leskovar
slu`ba Ra~unovodstvo

Dragica Leskovar se je v TGA
zaposlila leta 1979 kot ekonom-
ska tehnica. Kot {tipendistki ji je
bilo ponujeno delo v Slu`bi za
plan in analize, po reorganizaciji
Ta luma pa opravlja delo v Ra~u -
no  vodstvu. Postala je aktivna ~la -
ni ca sindikata in sindikalna zaup-
nica slu`be. V mandatu od 1980
do 1984 je bila ~lanica Delavske -
ga sveta. Takrat se je prvi~ sre~ala
z delom samoupravnih organov
in je dejavno sodelovala pri spre-
jemanju odlo~itev. Na ustanovni
seji Sveta delavcev leta 1994 je bila
izvoljena za njegovo prvo pred-
sednico. V njenem mandatu so
»orali ledino« na vseh podro~jih
upravljanja, zato je kot predsed-
nica vlo`ila veliko truda v pripra-
vo in sprejetje Poslovnika o delu
Sveta delavcev in Dogovora o

Prerasli v pomembno
gospodarsko podjetje

DANIJEL LA^EN
FOTO: SRDAN MOHORI^

Danijel La~en, ~lan Uprave Taluma

PRIZNANJA

Zlati metulji
Komisija za priznanja v sestavi Bogdan Kelenc, Janko Gaj{t in Lilijana
Ditrih je prejela 13 predlogov za priznanje za dose`ke v zadnjem letu
oziroma nekaj zadnjih letih in 2 predloga za priznanje za `ivljenjsko
delo. Upravi dru`be Talum, d. d., je  predlagala, da se podelijo naslednja
priznanja: 

Najvi{je Talumovo priznanje zlati metulj za uspehe pri delu.
Zlata bro{ka z motivom metulja – za `enske.

UPRAVA



sodelovanju delavcev pri upra-
vljanju med dru`bo Talum in
Svetom delavcev. V naslednjem
mandatnem obdobju je bila na -
mest nica predsednika Sveta de -
lav cev. Takrat si je posebej priza-
devala za izbolj{anje stanja varno-
sti in zdravja pri delu. Tudi v
naslednjem mandatnem obdobju
je bila namestnica predsednika
Sveta delavcev, zaradi njegove
dalj{e odsotnosti pa je opravljala
ve~ino dela pri vodenju tega orga-
na. Danes je Dragica Leskovar
~lanica Sveta delavcev Taluma, 
d. d., in s tem tudi ~lanica Sveta
zaposlenih skupine Talum. V
obeh organih dejavno sodeluje s
podajanjem predlogov in mnenj
ter posreduje pobude svojih
sodelavcev. 
V tovarni je zaposlena 34 let. Ves
ta ~as ni opravljala le svojega red-
nega dela, dejavno je sodelovala
tudi v organih upravljanja. Tako
je zastopala interese zaposlenih
in si prizadevala za uspe{en in
bolj{i Talum.

Priznanja za uspe{no delo

Zdenku Zelenku
Revital d. o. o.

Zdenko Zelenik je v Revitalu za -
poslen od samega za~etka delo-
vanja dru`be, to je od leta 1993,
pred tem pa je skoraj osem let
delal v elektrolizi. V Revitalu je
sodeloval `e pri postavitvi prvih
rastlinjakov in zanje skrbi {e
danes. 
Od vsega za~etka je Zdenko nekaj
»posebnega«, delavec z mnogimi
idejami in izbolj{avami. Je sode-
lavec, na katerega se je mogo~e
zanesti in nanj vedno ra~unati.
Nikoli mu ni te`ko priti v podjetje
in postoriti potrebno, pa naj bo to
v nedeljo popoldne, pono~i ali
med prazniki. Vedno je pripra-
vljen vsko~iti in pomagati: z ide-
jami, s predlogi in {e posebej z
lastnim delom. 
Ne bomo na{tevali Zdenkovih
dobrih lastnosti, naj o njem govo-
rijo njegove posodobitve in iz -
bolj {ave. Na{teli jih bomo samo
nekaj, tiste najvidnej{e, ki so na -
stale v ~asu njegovega dela na
vrtnariji:
• su{ilnica za suho cvetje (Ta ge -

tes Hawai), bu~nice in podob-

no, ki smo jo uporabljali vrsto
let;

• posebna ro~na bodala ({pice)
za luknjanje alkatenskih cevi
pri monta`i kapalnega sistema
za zalivanje;

• stroj za rezanje mladih listov
zelenjave;

• posodobitev kotlovnice (trans -
port sekancev v pe~, regulacija
tem perature vode v zalogovni-
ku, obtok tople vode po rastli-
njakih …);

• vozi~ek za meglilnik (»puls fog«);
delavec naprave tako ne nosi
ve~ na ramenu, temve~ jo pre-
va`a na vozi~ku;

• razne posodobitve zalivalnih
sistemov v rastlinjakih (~rpalke,
ventili, filtri …);

• monta`a avtomatskega zalival-
nega sistema za krizanteme na
zunanjih povr{inah in v rastli-
njakih ter za obe{anke v rastli-
njakih {t. 10 in 11;

• posodobitev zalivalne rampe
na povr{inah za ma~ehe (kon~ -
na stikala, ro~ni in avtomatski
vklop, varnostna stikala …);

• nekatere izbolj{ave in posodo-
bitve sen~enja v rastlinjakih in
napihovanja med folijami (ne -
ka teri monterji rastlinjakov
uporabljajo njegove posodobi-
tve na novih rastlinjakih).

Zdenko Zelenik je v 20 letih dela
v Revitalu na vrtnariji pustil svo-
jevrsten pe~at. Tako si danes na
primer delovanja kotlovnice na
biomaso brez njega skoraj ne
moremo predstavljati.

Jo`efu Pi{ku
Talum servis in in`enirign, d. o. o.

Sodelavec Jo`e Pi{ek je za~el svo-
jo poklicno pot leta 1986 v takrat-
nem TGA, v obratu DE Vzdr`eva-
nje. Dela, ki jih je najprej opravljal,
so slonela na izdelavi rezervnih
elementov in posameznih stroj-
nih sklopov. Ob raz{iritvi dejav-
nosti tudi na podro~je izdelave
orodij se je {e posebej izkazal pri
snovanju in razvoju detajlov.
Skupaj s celotno skupino se je naj-
prej prezaposlil v takratni Pre de -
lavi, kasneje v DE Rondelice, svo-
je znanje in izku{nje pa prena{al
na svoje sodelavce in jih dokazo-
val pri novih izdelkih. Kot orodjar
je sodeloval pri izdelavi prvega
orodja za obrez izparilnih plo{~,
pri razvoju orodij za DE Ron de li -
ce, v zadnjem ~asu pa tudi pri

izdelavi orodij za litje aluminija.
Velik preskok v na~inu dela in
razmi{ljanja se je zgodil leta 2005,
ko je svoje znanje moral nadgra-
diti zaradi vgraditve novega
obdelovalnega centra CNC. Sle di -
lo je nenehno usposabljanje in
spremljanje novih tehnolo{kih
smernic pri mehanski obdelavi. 
Za Jo`eta Pi{ka sta zna~ilni izred-
na natan~nost in odgovornost,
kar je pri delu, ki ga opravlja, tudi
potrebno. Svoje bogato znanje in
izku{nje je vedno pripravljen pre-
nesti na sodelavce, vedno je pri-
pravljen sodelovati, ko ga potre-
bujemo, in prav zaradi tega ga
sodelavci {e posebno cenijo.

Marjanu Reberni{ku 
Talum Livarna, d. o. o.

Marjan Reberni{ek se je v TGA
zaposlil leta 1988 v takratni Li var -
ni 1 kot livarski pomo~nik. Hitro
se je priu~il livarskih ve{~in, zato
je kmalu napredoval na delovno
mesto livarja razli~nih livarskih
proizvodov. V ~asu {tevilnih
orga nizacijskih sprememb in pri-
lagoditev tehnologije v takratnem
obratu je postal preddelavec.
Pozneje je bil pomemben ~len
ekipe, ki je po zgraditvi nove
Livarne zlitin sodelovala pri zago-
nu proizvodnje. S {tevilnimi pred-
logi je pomembno prispeval k
izbolj{avam proizvodnega proce-
sa in naprav, pridobljene izku{nje
pa zavzeto prena{al na svoje
sodelavce. Ob delu se je dodatno

strokovno izobra`eval, kar je nad-
gradilo njegove prakti~ne izku{ -
nje. Prav zaradi teh ter zaradi
odli~nega poznavanja proizvod-
ne opreme, organizacijskih spo -
sobnosti in ob~utka za vodenje
sodelavcev je bilo Marjanu Reber -
ni{ku leta 2006 zaupano vodenje
izmene in to delo opravlja {e
danes. S ~asom njegovega vode-
nja izmene sovpadajo {tevilne pri-
lagoditve proizvodnega procesa
zaradi uporabe odpadnega alu-
minija, ki zahtevajo dodaten na -
por in zavzetost vseh zaposlenih.
Tudi na tem podro~ju z ob~utkom
za vodenje in motiviranje s svojo
ekipo suvereno opravlja zaupane
mu naloge, kar pomembno pri-
speva k uspe{nemu poslovanju in
razvoju celotne dru`be.p

Najvi{je Talumovo priznanje zlati metulj za uspehe pri delu.
Zlata kravatna igla z motivom metulja – za mo{ke.
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Dragica Leskovar

Zahvala za priznanje zlati metulj

November 2013 si bom zapomni-
la s ~isto druga~nimi ob~utki, saj
sem ta mesec dobila v tovarni, v
kateri delam ̀ e 34 let, najvi{je pri-
znanje za svoje delo, priznanje
zlati metulj.
Za to priznanje so me predlagali
~lani oziroma sodelavci iz Sveta
zaposlenih skupine Talum, ~e{ da
sem bila ves ~as ob svojem delu
dejavna v Svetu delavcev in v
Svetu zaposlenih. Za to se jim
prav lepo zahvaljujem.
Ob prejemu vabila predsednika
Uprave na podelitev priznanja so
me preplavili zelo prijetni, nepo-
zabni ob~utki zadovoljstva. Ved -
no sem spremljala podelitev tega
priznanja kot nekaj veli~astnega,
nekaj posebnega, nekaj, kar lah-
ko dobijo res najbolj zaslu`ni so -
delavci. In letos sem sama dobit -
nica tega priznanja, kar mi, iskre-
no povedano, pomeni zelo veliko
priznanje za vse, kar sem do sedaj
naredila.
Vsem {e enkrat hvala.

Jo`ef Pi{ek

Zame je bilo veliko presene~enje

Da bom dobil priznanje zlati
metulj, nisem vedel, dokler nisem
prejel pisma predsednika Uprave
Taluma. Zame je bilo to veliko
presene~enje. Najprej nisem ver-
jel, da je res, sploh ne tistega dne.
Pa sem {e enkrat prebral pismo.
Komaj ~ez nekaj ~asa sem se zave-
dal, kaj to pomeni.
Potem pa mi je predpostavljeni
povedal, da sem si priznanje res
zaslu`il, in mi na{tel vse moje
zasluge ter dodal, da je zlati metulj
{el v prave roke. In na to sem zelo
ponosen.
Zahvaljujem se sodelavcem, ki so
me predlagali.

Marjan Reberni{ek 

Ponosen sem na priznanje

V petek, 15. novembra 2013, de -
`ev nega in turobnega jutra, mi je
vodja obrata  vro~il posebno
kuverto, kakr{ne pravzaprav {e
nikoli nisem videl. Bila je kuverta
predsednika Uprave. Najver jet -
neje sem izgubil barvo na obrazu,
ko sem strmel v kuverto pred
seboj. Odprl sem jo, v njej pa je
bilo vabilo predsednika Uprave
na podelitev najvi{jega priznanja,
priznanja zlati metulj. Minilo je
nekaj trenutkov, da sem si opo-
mogel od presene~enja.
Ponosen sem na priznanje, ki ga
brez dobrih sodelavcev ne bi
mogel prislu`iti. V izmeni smo
velika dru`ina, ki za dobre rezul-
tate  potrebuje timsko delo in to
nam uspeva. Ta nagrada mi bo
motivacija  za {e bolj{e delo, ki ga
bom lahko {e kar nekaj ~asa pre-
na{al na sodelavce.
Zahvaljujem se vsem, ki so me
pred lagali za podelitev te pre -
sti`n e nagrade.
Hvala.

Zdenko Zelenik 

Nepopisni ob~utki

Ob prejemu vabila predsednika
Uprave na podelitev zlatega me -
tulja sem bil zelo presene~en. Pr -
vo vpra{anje, ki se mi je porodilo,
je bilo, kako sem pri{el med tiste
delavce, ki so toliko cenjeni, da si
zaslu`ijo tako veliko pohvalo za
svoje delo. 
Ob~utki so nepopisni, ni besed, s
katerimi bi lahko opisal, da se je
to zgodilo meni. 
Hvala vsem, ki ste me predlagali,
ki verjamete vame ter cenite moje
delo.p

O priznanjih
Kaj o najvi{jih priznanjih dru`be Talum menijo leto{nji prejemniki

Jo`ef Pi{ek

Dragica Leskovar

Marjan Reberni{ek

Zdenko Zelenik

FOTO: SRDAN MOHORI^

PRIZNANJA
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Za 10 let

Alojz Fakin Talum Izparilniki

Robert Gajser Talum Servis in in`eniring

Viktor Gajser Talum Ulitki

Sonja Herti{ Vital

Branko Kajzer Talum Ulitki

Jasmina Kor`e Talum In{titut

Leon Kor`e Talum Livarna

[tefka Lampret Ro{kar Vital

Olga Lendero Vital

Ale{ Nahberger Talum Servis in in`eniring

Jo`e Perko Talum Rondelice

Franc Ro{kar Vital

Matja` Sok Talum Livarna

Zmago Travnikar Talum Livarna

Za 20 let

Karmen Jo{t Talum Sistemi upravljanja

Marko Hom{ak Talum Sistemi upravljanja

Rajko Habjani~ Talum Strate{ki razvoj

Marjan Jeza Talum Livarna

Milan [tumberger Talum Ulitki

Andrej Vindi{ Talum Servis in in`eniring

Darko Kozoderc Revital

Franc Princl Talum Izparilniki

Zvonko Rozman Vargas-Al

Gregor Kova~i~ Vargas-Al

Za 30 let

Milko Ahec Talum Izparilniki

Rudi Bogdan Talum Ra~unovodstvo

Marjan Bratu{a Talum Servis in in`eniring

Du{an ^ernen{ek Talum Aluminij

Teodor De~man Talum Upravljanje tveganj

Milan Firbas Talum Strate{ki razvoj

Drago Gaj{t Talum Aluminij

Du{an Galun Talum Rondelice

Darja Havlas-Kozoderc Talum Pravna slu`ba

Zvonko Juri{evi~ Talum Livarna

Marjan Kova~ec Talum Servis in in`eniring

Stanislav Krajnc Vital

Milan Lah Talum Rondelice

Marjetka Ledinek Talum In{titut

Damjan Letonja Talum In{titut

Miran Lipovac Talum Strate{ka komerciala

Miran Lozar Talum Aluminij

Radovan Mesari~ Revital

Vladimir Me{ko Talum Livarna

Roman Nadelsberger Talum Aluminij

Du{an Petrovi~ Talum Aluminij

Anton Poto~nik Talum Servis in in`eniring

Milan Poto~nik Talum Servis in in`eniring

Alojz Rume` Talum Servis in in`eniring

Marjan Slamer{ek Revital

Jo`ef Slodnjak Talum Servis in in`eniring

Janko [egula Talum Livarna

Franc [imenko Talum Livarna

Silvo Vrti~ Talum Aluminijp

PRIZNANJA

Prejemniki jubilejnih listin v leto{njem letu
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^e si tovarno ogledamo danes,
opazimo rezultat 59-letnega raz-
voja »fabrike«, ki se je iz proizva-
jalca aluminija in glinice razvila v
sodobni Talum. Aluminij je strast
in prihodnost vseh nas in je na{a
filozofija. Ves ~as smo zaposleni
iskali nove re{itve in izbolj{ave,
nikoli nismo mirovali. Vedno smo
si prizadevali za najbolj{o kako-
vost na vseh ravneh proizvodnje.
Bogate izku{nje zaposlenih, dob -
ro izobra`enih in vedno lojalnih
ljudi, so na{i tovarni pomagale
prebroditi vse krize do sedaj.
Prepri~an sem, da bo tudi tokrat
tako. Na trgu pre`ivijo le tisti, ki
se znajo pravo~asno prilagoditi
razmeram. Mislim, da moramo vsi
skupaj z optimizmom gledati
naprej kljub trenutni situaciji, ki
vlada v svetu.
Toda kriza je vse preve~krat tudi
razlog za ni`anje pla~ in {tevila
zaposlenih. Zadnje ~ase poslu {a -
mo, da bi bilo treba zni`ati neto
pla~e, odpovedati kolektivne po -
godbe, ukiniti minimalno pla~o,
podvojil se je znesek ne pla ~anih
prispevkov za invalidsko in po -
koj ninsko zavarovanje in {e bi

lahko na{teval. Kam nas vse to
pelje, vsi dobro vemo. Sindikati
vsega tega ne bomo dopustili – na
vrsti smo ljudje.
A priznati si moramo, da pri nas v
Talumu ni tako. Kljub trenutni si -
tuaciji vodstvo vedno poskrbi, da
so izpla~ila nad ravnijo po kolek -
tivni pogodbi dejavnosti in da je
odnos do zaposlenih vzoren.
Na tem mestu bi se rad zahvalil
vodstvu, ki se je v preteklosti ved-
no pravilno odlo~alo, tako da smo
danes {e prisotni na gospodar-
skem zemljevidu. Tudi nas kriza
ni ob{la, a z motom predsednika
Uprave Marka Drobni~a »Skupaj
zmoremo skoraj vse« in z novo,
jasno vizijo razvoja lahko zremo
v bolj{o prihodnost.
Vsi skupaj si moramo z veliko
odgovornostjo prizadevati, da bi
se Talum razvijal in rasel tako kot
do sedaj in da bi {e mnogo gene-
racij na{lo delo v na{i »fabriki«. 
Vsem talumovkam in talumov-
cem in tistim, ki so kakor koli
povezani s Talumom, ob tovar-
ni{kem prazniku iskreno ~esti-
tam, {e posebej leto{njim nagra-
jencem!p

SINDIKAT TALUM RONDELICE

Bili smo v livarni 
Pohorje na Dolenjskem
Za zaposlene v dru`bi Talum Rondelice, ki so v zadnjih dveh letih pri-
spevali najve~ koristnih predlogov, smo 17. oktobra 2013 organizirali
ogled proizvodnje aluminijastih gasilskih armatur. Posebnost podjetja
Pohorje Mirna je, da poteka proizvodnja znotraj ograje zapora na Dobu
pri Mirni na Dolenjskem.

Ob tovarni{kem prazniku

Spo{tovani ~lani sindikata, sodelavke in sodelavci, dobitniki na grade
zlati metulj!
Letos mineva `e 59 let, odkar se je v Kidri~evem za~ela proizvodnja
aluminija. Tovarno so leta 1942 za~eli graditi Nemci, dokon~ali pa smo
jo z lastnim znanjem Slovenci in tako je leta 1954 za~ela proizvajati
prvi aluminij. Danes se Talum s svojo sodobno proizvodnjo uvr{~a med
najbolj{e proizvajalce aluminija na svetu.

TOMA@ GODICELJ
FOTO: ARHIV LIVARNE POHORJE

IGOR JEZA
FOTO: SRDAN MOHORI^

Vseh 25 udele`encev strokovne
ekskurzije je bilo nad ogledom
proizvodnje navdu{enih. Poseb -
no do`ivetje je bila osebna kon-
trola pred vstopom na strogo
varovano obmo~je. Med ogledom
proizvodnje smo videli tri razli~ne
postopke litja aluminijevih zlitin,
in sicer: litje v pesek, gravitacijsko
litje v kokile in tla~no litje na stro-
jih Bühler. V nadaljevanju ogleda
proizvodnega procesa se je
ve~ina udele`encev ekskurzije
prvi~ sre~ala s postopkom utop-
nega kovanja aluminijastih gasil-
skih spojk ter z njihovo toplotno
(staranje) in mehansko obdelavo.
Svoje pozitivne vtise o ogledu za -
ni mive proizvodnje so nam zau-
pali nekateri udele`enci.

Peter Belec
Ekskurzija v podjetje Pohorje Mir -
na je bila zelo zanimiva, saj nam
je vodja obrata podrobno pred-
stavil njihovo proizvodnjo. Po -
dob nih ekskurzij bi lahko bilo v
prihodnje ve~, saj pomeni ogled
drugega proizvodnega procesa
prilo`nost za kak{no izbolj {avo
tudi pri nas.

Danilo Lendero
Obiskali smo podjetje Pohorje
Mir na na Dobu, ki prav tako kot
mi proizvaja izdelke iz aluminija.

Ogledali smo si razli~ne postopke
litja in kovanja aluminija. Utopno
kovanje je bilo za nas nekaj nove-
ga, v prihodnosti morda za ni  mivo
tudi za Talum. Vodstvu dru`be
Talum Rondelice se za hvaljujem
za dobro organizacijo, sodelav-
kam in sodelavcem pa za prijetno
dru`enje.

Bogdan Kores
Ekskurzija je bila izredno zanimi-
va in pou~na. Seznanili smo se s
proizvodnjo,  razmerami za delo
ter s te`avami pri nemotenem
zagotavljanju kakovosti in pra-
vo~asni odpremi proizvodov.
Glede na raznoliko sestavo in po -
goste menjave delovne sile je za
vodje to pravi izziv. Brez vodene
in dobro organizirane ekskurzije
si ne bi mogel predstavljati proiz-
vodnje, ki poteka za strogo varo-
vanimi zidovi.

Jo`ica Novak
Nad ekskurzijo sem bila nav du -
{ena. ^eprav je bilo pri vstopu na
varovano podro~je ~utiti nekaj ne -
la godja, pa je ogled zanimive pro -
izvodnje potekal v spro{ ~e nem
vzdu{ju. Tak{ni do godki nam
popestrijo delovne dneve in po -
me nijo dodatno motivacijo pri
ino vativnem na~inu razmi{lja-
nja.p

Igor Jeza, predsednik, SKEI Konference sindikatov Kidri~evo

Livarna Pohorje na Dolenjskem



ALUMINIJ   {tevilka 11, stran 10

Pri pra ve na ta pomembni dogo-
dek so se za~ele s predstavitvijo
Pro grama organiziranja na Agen -
ci ji RS za okolje in Slovenski akre-
ditaciji; na predstavitvi so bili pri-
sotni tudi predstavniki poobla{ -
~e nih podjetij v Sloveniji. Prever -
janje usposobljenosti, ki se izvaja
po standardnem postopku za
izvedbo medlaboratorijskega pri-
merjalnega testiranja, se uradno
in na ustrezen na~in izvaja le v
Nem~iji (HLUG) in Franciji (INE-
RIS) ter je tudi precej drago. Ker
je bil odziv vseh udele`encev
pozitiven, smo odposlali vabila za
sodelovanje slovenskim, hrva{ -
kim in srbskim podjetjem.  Med -
la boratorijsko primerjalno testira-
nje je bilo izvedeno na treh pode-

stih na izpustu iz kalcinacijske
pe~i, ki je za izvedbo tak{nih me -
ritev najustreznej{a. Ob tem se
zahvaljujemo vsem sodelavcem
iz dru`be Talum Aluminij in dru-
gim, ki so pri izvedbi pomagali. 
Vabilu so se odzvala naslednja
podjetja in javni zavodi: Zavod za
zdravstveno varstvo iz Novega
mesta, Metroalfa iz Zagreba, In -
{ti tut za varstvo pri delu in varstvo
okolja iz Maribora, Zavod za
javno zdravstvo istarske `upanije
iz Pulja, Inspekti iz Opatije, LPT
iz Beograda, Zavod za zdravstve-
no varstvo iz Kranja,  SINET iz
Hrastnika, Zavod za zdravstveno
varstvo - In{titut za varstvo okolja
iz Maribora, EKO Ekoin`eniring
iz Raven na Koro{kem, Elektro in -

{titut Milan Vidmar iz Ljubljane in
organizator, Talum In{titut iz
Kidri ~evega.
Ekipe so sodelovale pri hkratnem
izvajanju meritev naslednjih para-
metrov: hitrost in  temperatura pli-
nov, kisik, vla`nost, celotni prah,
plinski fluoridi, `veplov dioksid,
du{ikovi dioksidi, ogljikov mo no -
ksid in celotni organski ogljik. Za
vse te parametre po standardnih
preskusnih metodah (EN, ISO) je
Talum In{titut tudi akreditiran.
Med izvajanjem medlaboratorij-
skih primerjalnih testiranj so nas
obiskali tudi predstavniki ARSO,
ki skupaj s predstavniki Sloven -
ske akreditacije, s ~lanoma z ZZV
- IVO iz Maribora in Elektroin{ti -
tu ta Milan Vidmar iz Ljubljane ter

~lanoma iz Talum In{tituta (Maj -
da Rola in Marjan Pilinger) sesta-
vljajo na novo ustanovljen teh-
ni~ni odbor v Sloveniji. Po obde-
lavi podatkov sodelujo~ih ekip
bodo rezultati o uspe{nosti sode-
lovanja posredovani udele`en -
cem, ki lahko na tej osnovi gradijo
in obnavljajo svojo usposoblje-
nost.
Talum In{titut si tudi na ta na~in
posku{a pridobiti prepoznavnost
tako v Sloveniji kot v tujini pri
medlaboratorijskem primerjal-
nem testiranju na podro~ju emisij
snovi v zrak, kar pa je mo`no apli-
cirati tudi na druga podro~ja.p

TALUM IN[TITUT

Talum In{titut organiziral mednarodno 
preverjanje usposobljenosti ekip

Merjenje emisij v zrak Ekipe pri izvajanju meritev

Talum In{titut je 18. in 25. septembra organiziral mednarodno prever-
janje usposobljenosti laboratorijskih ekip, ki izvajajo meritve na podro~ju
emisij v zrak za podjetja, ki morajo izkazati skladnost z zakonskimi
predpisi. Pod jetja v EU morajo imeti ustrezna pooblastila dr`ave; pri-
dobijo jih na osnovi pregledov, ki jih izvajajo akreditacijske hi{e v po -
sa mezni dr`avi, v Sloveniji na primer Slovenska akreditacija (SA), na
Hrva{kem Hrva{ka akreditacija (HA) ali v Nem~iji Deutscher Akkre di -
tierungs rat (DAR).

MARJAN PILINGER
DR. MARKO HOM[AK
FOTO: MARJAN PILINGER



Konferenco je organiziral In{titut
za kovinske materiale in tehnolo-
gije (IMT) iz Ljubljane, na njej pa
se je na svojem razstavnem pro-
storu predstavil tudi RC SIMIT, 
d. o. o., s svojimi razvojno-razi-
skovalnimi projekti, poslanstvom
in vizijo.
Namen konference je bil dvojen:
sre~anje znanstvenikov z in{titu-
tov in univerz s strokovnjaki iz
industrije s podro~ij kovinskih
ma  terialov, anorganskih in poli-
mernih materialov, vakuumske
tehnike in nanomaterialov ter
prenos bazi~ne znanosti v aplika-
tivno znanost z visoko dodano
vrednostjo. Konferenca je bila pri-
lo`nost za diskusijo o sodelova-
nju industrije in raziskovalne sfe-
re. V okviru sre~anja je potekal
tudi plenarni posvet z naslovom
»Status podro~ja kovinskih mate-
rialov in metalurgije v Sloveniji« z
osrednjim govornikom dr. Pet -
rom Kralji~em.p

ALUMINIJ   {tevilka 11, stran 11

Klju~ni prednosti laboratorija,
akreditiranega po SIST EN
ISO/IEC 17025, sta zaupanje v
rezultate presku{anja in kontrole
ter dostop do mednarodnih shem
za vzajemno priznavanje presku-
sov. Laboratorij se z akreditacijo
posledi~no izogne nepotrebne-
mu ponavljanju postopkov ter
tako zmanj{uje stro{ke. Na regu-
liranem podro~ju je akreditacija
orodje, ki ga uporabljajo dr`avni
organi pri dolo~anju organov za
ugotavljanje skladnosti za delo po
predpisih.
Talum In{titut je pri Slovenski
akreditaciji od leta 2004 akrediti-
ran kot presku{evalni laboratorij
pod oznako LP-045 za naslednja
podro~ja presku{anja: aluminij in
aluminij-silicijeve zlitine, odpad-
na voda, izlu`ki odpadkov in
odpadki, emisije snovi v zrak in
kakovost zunanjega zraka. Na tej
osnovi od Agencije RS za okolje
pridobi ustrezna pooblastila za
posamezna podro~ja okolja. 
V ponedeljek in torek, 11. in 12.
novembra 2013, je Slovenska

akreditacija ocenjevala obstoje~e
preskusne metode in ugotavljala
skladnost novih preskusnih me -
tod s podro~ja podzemnih vod,
izlu`kov odpadkov in emisij sno-
vi v zrak. Vodilni ocenjevalec je
bil tokrat Franjo Kranj~evi~,
pomagalo pa mu je {e pet stro-
kovnih ocenjevalcev: prof. dr.
Vida Petelin Hudnik in mag.
Franka Cepak za podro~je kemij-
skih preskusov, dr. Jurij Mla~nik
za podro~je merjenja pretoka
odpadnih vod, mag. Primo`
Auersperger za podro~je vzor -
~en ja odpadnih vod in odpadkov
ter dr. Jörg Krieger kot tuji zunanji
ocenjevalec za emisije snovi v
zrak.
Ocenjevanje, ki sedaj poteka na
pribli`no vsakih 15 mesecev, smo
uspe{no izpeljali, kar nam daje
mo`nost uveljavljanja na{ih stori-
tev na trgu. Vsem sodelavcem
Talum In{tituta se ob tem iskreno
zahvaljujem za osebno in stro -
kovno podporo ter po`rtvoval-
nost pri izpeljavi celotnega oce-
njevalnega postopka.p

TALUM IN[TITUT RC SIMIT

Ponovna uspe{na 
potrditev usposobljenosti 
v Talum In{titutu

MAJDA ROLA
DR. MARKO HOM[AK
FOTO: SRDAN MOHORI^

V laboratoriju

Akreditacija je uradno priznanje usposobljenosti za opravljanje dolo~enih
dejavnosti in ni sama sebi namen. Po eni strani je servis gospodarstva,
da lahko ~im bolj konkuren~no tr`i svoje izdelke in storitve na prostem
trgu, po drugi strani pa {~iti potro{nika in pomaga dr`avnim organom,
da oblikujejo u~inkovite sisteme za regulacijo in preverjanje ter se izo-
gnejo nepotrebnim omejitvam za go spo darstvo. 

Predstavitev 
na konferenci

Vanja Tubin in Brane Ko`uh, direktor Razvojnega centra RC Simit

V Portoro`u je od 13. do 15. novembra 2013 potekala 21. Med narodna
konferenca o materialih in tehnologijah.

DR. STANISLAV KORES
VANJA TUBIN
FOTO: STANK KORES
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Od 
elektrolizerja
do 
inovatorja

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Zdenko Zelenik

V skupini Talum vsako leto tradi-
cionalno podelimo nagrado za
posebne dose`ke, ki smo jo po -
ime novali zlati metulj. Na ta na~in
se posku{amo na simbolni ravni
zahvaliti vsem, ki so s svojim de -
lom, izvirnostjo, predanostjo in
druga~nostjo prispevali k uspe{ -
nos ti poslovanja na{e tovarne.
Tudi leto{nji november bo zazna-
movan s praznikom in z imeni ljudi,
ki jih bomo okitili s tem laskavim
naslovom. Med njimi je tudi sode-
lavec Zdenko Zelenik, zaposlen 
v h~erinskem podjetju Revital, 
d. o. o., ki se ukvarja z dejavnostjo
pridelovanja in prodaje vrtnin ter
urejanja okolja. Uredni{tvo ~asopi-
sa se je odlo~ilo, da mu preda
besedo in vam tako omogo~i vpo-
gled v njegove spomine, ob~utke
in do`ivljanja, ki so se spletla ob
dolgoletnih izku{njah in zlatem
metulju kot nagradi za njegov pri-
spevek kolektivu. 

INTERVJU
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V podjetju Revital ste se zaposlili
leta 1993. Kaj ste po~eli pred tem?

Ko sem se leta 1985 zaposlil v
tovarni, sem sprva opravljal delo
na elektroliznih pe~eh v stari hali
A. Tam sem ostal dve leti. Spo -
minjam se, da je potekalo razno-
vrstno izobra`evanje in tako sem
se prek dela po~asi prebil do
vodje skupine in kasneje do elek-
trolizerja. Skrbel sem za prebija-
nje skorje v elektroliznih pe~eh,
ki nastane zaradi elektroliznega
procesa. To delo je bilo la`je, saj
nisem bil ves ~as v stiku s prahom.
V stari hali A so bile razmere za
delo povsem druga~ne, kot jih
poznamo danes, v moderno
opremljeni hali. Bilo je veliko pra-
hu in vro~ine. 

Delati ste za~eli v stari elektrolizi
A. Kaj se je zgodilo po njenem
zaprtju?

Ko so zaprli staro elektrolizno
halo A, sem se preselil v halo B.
Tam sem po~el vse mogo~e. V
hali B sem bil zaposlen sedem
mesecev. Vse skupaj sem bil v
proizvodnem procesu zaposlen
osem let, nato pa sem se preza-
poslil v podjetje Revital, d. o. o. 

Zakaj ste bili leta 1993 prestavljeni
v podjetje Revital? 

V tistem ~asu sem imel veliko
zdravstvenih te`av. Pojavil se je
kroni~ni bronhitis in tako sem

dobil status invalida. Ker je imelo
podjetje Revital status invalidske-
ga podjetja, je bilo nekako razum-
ljivo, da me zaposlijo tam. 

Kako ste takrat do`ivljali to spre-
membo? 

Ja, to je bila res velika spremem-
ba. Takrat so za~eli graditi rastli-
njake. To je bil zame velik izziv.
Na tem podro~ju nih~e ni imel
veliko znanja, zato smo se po~utili
kot pionirji, ki raziskujejo povsem
novo podro~je. Simboli~no lahko
re~em, da se spominjam prve lo -
pate, ki smo jo zasadili na zemlji,
na kateri danes stojijo rastlinjaki.
Imeli smo sicer podporo zunanjih
sodelavcev, a vsi smo se nekako
u~ili.

[e danes skrbite za rastlinjake?
Kako to poteka?

Na za~etku sem se v rastlinjakih
ukvarjal s presajanjem, zaliva-
njem … Danes sem zaposlen v
kotlovnici na biomaso in skrbim
za ogrevanje in vzdr`evanje rast-
linjakov. 

Sodelavci so vas opisali kot ~love-
ka z mnogimi idejami. 

Ja, v ~asu, odkar sem zaposlen v
podjetju Revital, se mi je porodilo
veliko idej, kako izbolj{ati delo-
vni proces. Od vseh inovacij, ki
smo jih na podlagi mojih idej rea-
lizirali, sem najbolj ponosen na

rezalnik solate. Podro~je inovacij
me izjemno veseli. Sem tudi zelo
vztrajen. Vztrajam tako dolgo,
dokler ne najdem pametne teh-
nolo{ke re{itve. V~asih je dovolj
`e to, da ~lovek stvar prespi. 

Nam lahko opi{ete stroj za rezanje
solate?

Ideja za rezalnik solate se je prav-
zaprav pojavila na pobudo takrat-
nega direktorja Du{ana Mikla. Na
nekem sejmu je videl stroj za reza-
nje solate in nam ga potem
posku{al opisati. Ideja se mi je
zdela dobra in tako sem se lotil
njene realizacije. Seveda sem
improviziral. Solata je posejana v
stiropor in zraste pribli`no 4 cen-
timetre v vi{ino. Iz tra~ne `age za
rezanje lesa sem naredil stroj za
rezanje solate. Rezilnik je bilo tre-
ba podalj{ati, dodati rezilne tra-
kove in plo{~o, ki se po~asi
spu{~a proti rezilom. Ko je solata
porezana, pa sledi teko~i trak, ki
jo umakne stran od rezilnika. 

Nikoli vam ni te`ko priti v podjetje
in postoriti vse potrebno za ne -
moteno delovanje procesa, pa naj
bo to med vikendom ali v poznih
no~nih urah. 

V okvir mojih delovnih zadol`itev
spada tudi 24-urno varovanje rast-
linjakov v smislu odpravljanja
morebitnih napak v delovanju.
Narava dela je tak{na, da lahko
napaka na rastlinjaku povzro~i

veliko {kode, na primer, ~e pade
temperatura. Dolo~ene napake
lahko odpravim kar od doma, saj
imam mo`nost oddaljenega do -
sto pa do ra~unalnikov, ki uprav -
ljajo rastlinjak. Nekaterih napak
pa `al ni mo`no odpraviti na
daljavo in v tem primeru je nujno
fizi~no posredovanje, v~asih tudi
ob »nenavadnih« urah dneva.  

Kak{ni so delovni na~rti za naprej?
Imate osebno vizijo, kak{no idejo,
ki bi se jo v prihodnosti spla~alo
realizirati?

Menim, da bi morali zmanj{ati
koli~ine in se usmeriti v posame-
zno dejavnost. Po mojem mnenju
bi se najbolj spla~alo gojiti zele-
njavo. @al so rastlinjaki danes pri-
lagojeni za gojenje cvetja. Pre -
usme ritev bi pomenila prilagodi-
tev infrastrukture, kar pa je pove-
zano s finan~nimi stro{ki. 

Kaj pa hobiji? S ~im se ukvarjate v
prostem ~asu?

Imam vikend in majhen vinograd.
To je moj hobi. 

Letos ste bili izbrani za dobitnika
zlatega metulja. Kak{ni so va{i
ob~utki?

Bil sem presene~en in spra{eval
sem se, s ~im sem si vse to za slu -
`il.p

»Po mojem mnenju bi se najbolj spla~alo gojiti zelenjavo.« 
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Od skupaj 23 udele`encev je bilo
prisotnih 16 ~lanov Sveta zaposle-
nih, kar je pomembno, saj bodo
informacije lahko posredovali {ir -
{emu krogu zaposlenih v skupini
Talum. Tudi to je namre~ poslan-
stvo ~lanov Sveta zaposlenih.
@e pred prihodom v Bijeljino nas
je predsednik Uprave seznanil z
obsegom poslovanja in planirani-
mi aktivnostmi v obeh centrih. V
Bijeljini nas je sprejel kolega
Darko Var`i~, ki je najbolj vpet v
dogajanja in organizacijo dela
obeh centrov. Ob tej prilo`nosti
se nam je predstavil tudi bodo~i
direktor teh dveh centrov. Po
ogledu objekta in predstavitvi
obsega poslovanja smo se
okrep~ali v bli`njem lokalu in na -
daljevali pot proti [abcu. V tem
zbirnem centru so nas pri~akali
vsi zaposleni in nas pogostili tako,
kot znajo samo oni. Sledil je ogled
presenetljivo velikega kompleksa
opu{~enih zgradb podjetja, ki je
tu proizvajalo kemijske izdelke za
vso prej{njo dr`avo. Podrobno
smo si ogledali na{ del objektov,
v katerih se ̀ e zbirajo in prebirajo
odpadni aluminij in tudi druge
kovine. Darko nam je predstavil
tudi program oblikovanja zaklju -

~e ne celote teh aktivnosti na tej
lokaciji, na kateri bi preostanek
zgradb ponudili v prodajo.  
Priznati moram, da smo bili nad
videnim prijetno presene~eni, {e
bolj pa sta nas presenetila poda-
tek o planiranem obsegu poslo-
vanja in napoved uspe{nega
finan~nega poslovanja obeh cen-
trov. Veselilo nas je spoznanje, da
so odgovorni za obratovanje za -
gnani in v celoti obvladujejo pro-
ces. Po dru`enju z zaposlenimi, ki
smo jih povabili tudi na Talumovo
praznovanje, smo pot nadaljevali
v Beograd, kjer smo preno~ili in
izkoristili priliko za no~ni obisk
mesta. Drugi dan smo si pod vod-
stvom sodelavca iz [abca na krat-
ko ogledali {e mestne znamenito-
sti. Kolega Darko je zaradi delov-
nih obveznosti medtem `e odpo-
toval domov.
Vo`nja domov je minila z nekaj
vmesnimi postanki, predvsem za
sprostitev nog in »zravnanje«
hrbtenice … V ve~ernih urah smo
prispeli pred Talum nekoliko
utrujeni, vendar zelo zadovoljni z
videnim. Na terasi restavracije
Pan smo opravili {e analizo poto-
vanja in se potem veseli vrnili med
svoje.p

SVET ZAPOSLENIH SKUPINE TALUM OKOLJE

Prijetno presene~eni
nad videnim

JANEZ KISELJAK
FOTO: JO@E LOVENJAK

Konec oktobra smo ~lani Sveta zaposlenih skupine Talum skupaj s stro-
kovnimi sodelavci obiskali na{a zbirna centra v Bijeljini in [abcu. Namen
obiska je bil seznanitev z obsegom poslovanja ter na~inom zbiranja
odpadnega aluminija in drugih kovin ter ogled vseh objektov v lasti teh
dveh Talumovih centrov.

Namen odprtja u~ilnice, ki vseka-
kor pomeni obnovitev tako
degradiranih obmo~ij, kot so
nekdanje gramozne jame, je vse-
kakor dober. S tem se celijo rane,
ki smo si jih nekdaj povzro~ili
sami. Od prvotne ideje, da bi na
tem mestu uredili prostor za pik-
nike, se je na predlog profesorice
dr. Ane Vovk Kor`e z In{tituta za
promocijo varstva okolja uvelja-
vila nova ideja o u~ilnici v naravi. 
U~ilnica je pomembna zaradi treh

Nekdanja Boldirjeva jama
ni ve~ zapu{~ena

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

V nekdanji gramoznici v Strni{~u pri Kidri~evem, ki so jo – tako kot vse
nekdanje gramozne jame – okoli{ki prebivalci uporabili za odlaganje
smeti, so oktobra odprli u~ilnico v naravi. Pri projektu so sodelovali:
Ob~ina  Kidri~evo, Talum, LAS (Lokalna akcijska skupina) Bogastvo
pode`elja ob Dravi in Slovenskih goricah ter In{titut za promocijo varstva
okolja.

Talumovci v Srbiji

Urejena okolica ob nekdanji gramozni jami
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razlogov. Prvi je obnovitev degra-
diranega obmo~ja, drugi po -
memb nost izobra`evanja in tretji

spoznanje, da tak projekt lahko
uspe v ve~ pogledih, je menil
Vladimir Koro{ec, vodja LAS

Bogastvo pode`elja ob Dravi in
Slovenskih goricah. 
Predsednik Uprave dru`be Talum
je povedal, da smo projekt ure-
sni~ili v trdnem sodelovanju z
lokalno skupnostjo. Ocenil je, da
je takega sodelovanja bistveno
premalo. Izpuhtele so tudi stare
vrednote, kot sta spo{tovanje in
sodelovanje. Projekt nam pred-
stavlja izziv in govorimo tem, da
lahko z dobro voljo in zdru`enimi
mo~mi marsikaj naredimo. Dodal
je {e, da je to prvi projekt, ki smo
ga zasnovali v na{i odvisni dru`bi
Kreativni aluminij, in predstavlja
{ele za~etek njenih aktivnosti.
Profesorica dr. Ana Vovk Kor`e je
poudarila, da je u~ilnica v naravi
pomembna tudi za {tudente in
stroko. Take u~ilnice v Sloveniji

in tudi zunaj nje {e ni. Na tem pro-
storu bodo delovala razna dru{t -
va, ki bodo s svojim prostovoljnim
delom zagotavljala u~ni proces.
Povabljeni so bili lovci, ribi~i,
~ebelarji in gozdarji.
Na{a odvisna dru`ba Kreativni
aluminij je prispevala opremo za
medgeneracijsko dru`enje, ki
zajema otro{ka igrala, klopi, nad-
stre{ke (baldahine) in podobno.
U~ilnica v naravi bo obenem pro-
stor, kjer bodo elementi opreme
za medgeneracijsko dru`enje na
ogled tudi morebitnim zainteresi-
ranim oziroma potencialnim kup-
cem.p

V sredo, tik pred tovarni{kim
praz  nikom, je bila v Talumu pred-
stavitev knjige Stojan Kerbler:
ptuj ski fotograf svetovnega slove-
sa avtorice Sandre Jazbec, univer-
zitetne diplomirane etnologinje
in kulturne antropologinje. Avto -
ri ca s svojega profesionalnega
vidika prou~uje fotografije Stoja -
na Kerblerja. Gradivo iz knjige bo
uporabljeno tudi v doktorski di -
sertaciji, ki jo avtorica pripravlja
na Filozofski fakulteti v Ljubljani.
V knjigi so zajeti trije cikli Kerbler -
je vega umetni{kega ustvarjanja:
Halo`ani, Koline in Tovarni{ka
fotografija. In prav tovarni{ke
fotografije so razlog, da je knjigo
zalo`ila dru`ba Talum. Seveda
smo vedno veseli, ko se na{a
»fabrika«, pa ~eprav iz nekih dru-
gih ~asov, pojavi v kaki publika-
ciji. In govori o tem, da ne more-
mo imeti prihodnosti, ~e nimamo
zgodovine. In na zgodovino smo
ponosni. 
Knjigo si v celoti lahko ogledate
na na{ih intranetnih straneh.p

Spu{~anje ladjic, izdelanih iz aluminijaste folije

KULTURA

Predstavitev knjige

DARKO FERLINC
FOTO: BORIS FARI^

Kerblerju sta ~estitala tudi predsednik Uprave Marko Drobni~ in ~lan Uprave Danijel La~en.

Stojan Kerbler razlaga svoje fotografije.

Na predstavitvi knjige. Z leve: Meta Krese, Stojan Kerbler in Sandra Jazbec.



Kot vedno je bil pohod na Marti -
novo soboto, letos 9. no vembra.
Vremenska napoved je bila za
pohodnike slaba, saj so napove-
dovali de`evje po celotni Slo ve -
niji. Kar nekaj prijavljenih se je te
napovedi ustra{ilo in so ostali
doma, ~eprav je bilo zjutraj le
obla~no. Kljub temu in kljub hlad-
nemu jutru se je pred tovarno
zbralo 29 pohodnikov in z avto-
busom smo se odpeljali v [martno
pri Litiji. Na Trojanah smo se usta-
vili in popili kavico, ob 8.05 pa ̀ e
krenili iz [martnega na 21 kilome-
trov dolg pohod. Tudi tokrat je
bila v za~etku pot razmo~ena,
vendar se je kmalu pokazalo
nekaj sonca in vzdu{je med
pohodniki je postajalo vedno
bolj{e. K temu so pripomogli {e
ob~asni postanki z okrep~ili iz
nahrbtnikov in ponudbo dobrot
doma~inov. Pohod poteka po
lepi, razgibani pokrajini, skozi
naselja (Slatna, Liberga, Preska) in
mimo posameznih kmetij. Vse -

sko zi smo u`ivali v lepotah jesen-
ske narave, med prijaznimi do ma -
~ini, `al pa nismo videli vr{acev
Kamni{kih in Julijskih Alp, saj je
bilo obla~no.
Na na{o sre~o se de`evna napo-
ved ni povsem uresni~ila, le
ob~asno nas je orosilo {e z neba.
@al smo se talumovci razkropili v
manj{e skupine, nekaterim se je
kar mudilo na cilj, drugi smo si po
svoje kraj{ali pot ter u`ivali v hoji
in lepi Dolenjski. Po petih urah
smo prispeli na cilj v ^ate`. Malo
utrujeni, a dobre volje smo se {e
okrep~ali s toplo malico in kaplji-
co doma~ega cvi~ka ter ostali {e
nekaj ~asa na prireditvi. Kot re -
~eno, je bilo predvsem zaradi sla-
be vremenske napovedi pohod-
nikov pol manj kot prej{nja leta.
Proti domu smo se odpeljali ob
16. uri dobro razpolo`eni in seve-
da z dogovorom, da se pohoda
udele`imo tudi prihodnje leto in
v lep{em vremenu.p
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Stol. Foto: Stanko Jus.

Begunj{~ica in Vrta~a. Foto: Stanko Jus.

Priprava na zimo. Foto: Zdravko [tumperger.

Fotografije meseca

FOTOGRAFSKA STRAN REKREACIJA

U`ivali v hoji 
in lepi Dolenjski
27. Popotovanje od Litije do ^ate`a

Tudi to leto je bilo v Talumu organizirano popotovanje po Levstikovi
poti od Litije do ^ate`a, po poteh in krajih, ki jih je nekdaj prehodil in
opisal pesnik in pisatelj Fran Levstik.

BORIS BLA@EK
FOTO: MARIJA VINDI[

Na{a nekdanja sodelavca Marija Tr~ko in Bojan Poto~nik
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Ko je Svetlana Makarovi~ leta
1989 zapisala zgodbo z naslovom
Coprnica Zofka, {e ni slutila, da
bo `e ~ez nekaj desetletij njena
literarna junakinja kolovratila tudi
po slovenskem nebu. Verjetno si
danes ob tem prizoru puli lase in
glasno preklinja. 
Krivi~no bi bilo trditi, da je tran-
zicija v na{o mini koko{ko prine-
sla samo negativizme, a ~e smo
po{teni, potem komercialni praz-
niki brez vsebine zagotovo niso
pozitivne cvetke, ki smo si jih
`eleli. Trgovci seveda niso imeli
ni~ proti in so nam pred nos posta-
vili cel nabor simbolike, ki naj
nam bi za evre pri~arala pravi smi-
sel tega, kar praznujemo. Kaj
sploh praznujemo? ^e boste za
no~ ~arovnic maskotam z dolgimi
~rnimi nohti in za{iljenimi klobu-
ki postavili to isto vpra{anje, ver-
jamem, da boste namesto odgo-
vora dobili samo zadrego in men-
canje. Kaj koga briga, kaj sploh
praznujemo, pomembno je, da je
`ur do jutranjih ur ali da se lahko
vso no~ ob vre~ki pokovke v
mestnem kinu zabava{ ob hekto-
litrih krvi, sekirah, motornih `a -
gah in razpadajo~ih truplih! Tiste
bolj ne`ne du{e pa se prepu{~ajo
izrezovanju bu~ velikank in zga-
njajo nekak{no romantiko ob
vonju sve~. Vse skupaj spominja
na pomra~itev pameti, {e sploh ~e
pomislimo, da praznik nima kaj
dosti opraviti z na{o kulturo.
Morda mi bo v tem kontekstu kdo
o~ital, da je praznik vendar kelt-
skega izvora in da je iz Evrope
romal v Ameriko, kjer se je – tako
kot vse druge stvari, ki so priro-
male v Ameriko – izpridil do te
mere, da je postal povsem brez-

obli~en. Sporo~ilo se je izgubilo
na pol poti ~ez ocean in potonilo
v okrogle bu~e, v katerih mu sve -
~e obujajo spomin na nekdanjo
veli~ino. Od keltske modrosti ni
ostalo ni~, razen nekaj na{emlje-
nih kreatur, ki od vrat do vrat
pobirajo kekse in denar ali pa se
pod vplivom alkohola zaganjajo
v nebo v upanju, da se z metlo da
leteti. In ~e bi njihov um lahko
letel dovolj visoko, bi morda ugle-
dali, da so zaradi nekaj na{emlje-
nih ~arovnic gladko spregledali
dan reformacije, ki si – mimogre-
de – deli dan s tem halloweenom.
Kot parodija ali posmeh sloven-
stvu. Ta dan je spomin na dan
pred mnogimi leti, ko smo Slo -
ven ci dobili prvo knjigo in s tem
knji`ni jezik, ki ga danes pogosto
zamenjamo za tujke. Kako lepo v
u{esu zveni halloween? V mojem
otro{tvu je skupina Agropop pre-
pevala: »Samo milijon nas {e `ivi
na na{i zemljici, samo milijon nas
dobro ve, da dobri smo ljudje.«
Spominjam se, da smo Ameriko
opazovali iz varne razdalje in se
zgra`ali nad na~inom `ivljenja.
Zdaj pa ka`e, da bo tudi nas
po~asi zajel ta val omra~itve, ko
bomo za ceno fasadnega bli{~a in
povr{inskega hedonizma pripra-
vljeni zgre{iti pomen tega, kar
pravzaprav praznujemo. S tem pa
se bo izgubljalo vse tisto, kar smo
tiso~letja posku{ali ohraniti, bra-
niti, varovati in negovati. Pravza -
prav razmi{ljam, da je bil tisti, ki
je v slovenskem jeziku praznikom
dal ime, na neki na~in jasnoviden.
Prazniki so res prazni. Iz leta v leto
so bolj prazni, tako kot so iz leta
v leto bolj prazni ljudje in navse-
zadnje tudi na{i `epi.p

POSTANEK

No~ ~arovnic ali pomra~itev slovenske pameti

Bo`i~kovanje Pred{olske otroke zaposlenih v skupini Talum vabimo na bo`i~kova -
nje, ki bo v ponedeljek, 23. decembra, ob 17. uri v veliki dvorani
restavracije Pan v Kidri~evem. Tudi letos vas bomo presenetili z zani -
mivim programom in darili. 

Pridite.

»… Jaz naj bi se navadila `iveti brez ~arovni{tva? Ni govora! Ni govora!
Kaj – jaz da naj bi pe{ hodila? Da ne bi vplivala na vreme? Kaj, jaz da
bi lahko `ivela kot to neumno `ensko pleme? Ni govora! Ni govora!« 

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

PRAZNIKI
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U~ilnica v naravi
Svet zaposlenih v Srbiji

FOTO: SRDAN MOHORI^, JO@E LOVENJAK

FOTOREPORTA@A
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Kidri~evska tovarna ima veliko
pri~evalcev, ki jih k upodabljanju
in opisovanju njene pojavnosti
spodbujajo ̀ elja po dokumentira-
nju, ob~utek pripadnosti ter fasci-
nacija nad videnim in do`ivetim.
Najbolj znane likovne upodobi-
tve tovarne so fotografije Stojana
Kerblerja, ki jih na razstavah
sre~ujemo od leta 1990 naprej,
leta 2012 pa je svoj tovarni{ki
ciklus zaokro`il s predstavitvijo v
galeriji FO.VI in z iz~rpnim kata-
logom. Med fotografi, ki so delo-
vali v obmo~ju tovarne, velja vsaj
omeniti Marka Modica, Mir~a
Lugari~a in Tanjo Verlak ter ude-

le`ence Enajste likovne kolonije
Talum (2002), ki je bila posve ~e -
na fotografiji, vodil pa jo je Stojan
Kerbler. Motivika »fabrike« je pri-
tegnila tudi slikarje, izpostavimo
Du{ana Fi{erja, Du{ana Kirbi{a in
Jerneja Forbicija.
Med ustvarjalci, ki predano be -
le`ijo tovarni{ke podobe, pripada
posebno mesto Srdanu Moho -
ri~u, ki ga bralci ~asopisa Alumi -
nij dobro poznajo. Srdan Mohori~
je bil v tovarni zaposlen od leta
1974 do leta 2007. V mladosti, ko
je stopal na fotografsko pot, mu
je bil vzornik in mentor Stojan
Kerbler, leta 1976 pa je s kolegi

ustanovil Foto kino klub DPD
Svoboda Ptuj in ga vodil vse do
leta 1990. Srdan je bil izvrsten
organizator in Ptuj je bil za ~asa
njegovega predsednikovanja po -
membno sredi{~e jugoslovanske
fotografije. Vzporedno z razvo-
jem kluba je zorela tudi Srdanova
fotografija in prejel je naslov ama-
terja I. razreda. Leta 1991 je pre-
nehal delovati ptujski fotografski
klub, pa tudi Srdan je odlo`il fo -
to aparat, dokler se ni pred deset-
letjem posvetil digitalni fotografi-
ji. Ve~ina motivov iz zadnjih dese-
tih let je tovarni{kih; leta 2007 jih
je zbral v serijo z naslovom Planet

Fabrika
Razstava Srdana Mohori~a v Galeriji FO.VI v Strni{~u

MARJETA CIGLENE^KI
FOTO: SRDAN MOHORI^

Dr. Marjeta Ciglene~ki

KULTURA

Tovarna aluminija v Kidri~evem je mnogo ve~ kot industrijski gi gant, v katerem vse od leta 1954 naprej
te~e proizvaja aluminija. »Fabrika« se je zasidrala v okolje, ki ga dolo~ata bli`nji Ptuj z bogato preteklostjo
in dragoceno kulturno dedi{~ino na eni in vinorodne Haloze z romarsko cerkvijo na Ptuj ski Gori na drugi
strani. Kompleks tovarne, ki je samostojna urbana tvorba, se samo na prvi pogled zdi v nasprotju s tradicijo
bli`njega zgodovinskega mesta ter povsem druga~en od halo{kih starodavnih mitov in legend. »Fa brika« je
v nekaj desetletjih postala nelo~ljiv del tega okolja. Tudi preteklost »fabrike« je nenavadna in burna, `e dolgo
je predmet prou~evanja zgodovinarjev, ne ka tere njene zgodbe pa se spreminjajo v legende. 
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Aluminij ter jih predstavil na
samostojni razstavi najprej na
Ptuju v Salonu umetnosti, nato pa
{e v Fotogaleriji Stolp v Mariboru
in v razstavi{~u v gradu Sevnica,
kasneje pa {e na ve~ skupinskih
razstavah.
Tokratna razstava v Galeriji FO.VI
v Strni{~u je obse`na predstavitev
Mohori~evih tovarni{kih fotogra-
fij, ki so nastale med letoma 2006
in 2013. V splo{nem bi jih lahko
razdelili v dve skupini; v prvi so
posnetki tovarni{kih stavb (tudi
letalski), drugo skupino pa sestav -
ljajo fotografije aluminija, ve~i -
 no ma makroposnetki. Sku pini se
med sabo razlikujeta, a hkrati tudi
dopolnjujeta. Podobe tovarni{ ke -
ga kompleksa presegajo zgolj
dokumentarno raven; pri~ajo o
avtorjevi zavezanosti tovarni{ ke -
mu ambientu, ki pa ga je upodab -
ljal iz druga~nih vzgibov kot
Stojan Kerbler. Ne gre zgolj za
uporabo digitalne tehnike in bar-
ve v nasprotju s Kerblerjevo ana-
logno ~rno-belo fotografijo. Na
za~etku 21. stoletja se je videz
tovarne zelo spremenil. Prej
zadim ljeno in v sivino odeto oko-
lje se je zaradi posodobljene teh-
nologije razsvetlilo, tovarni{ka
poslopja so temeljito obnovili in
zgradili nekaj novih, okrog njih
uredili parke, nekdanjo sivino pa
so zamenjale `ivahne barve.
»Tovarna je postala lepa,« pravi
Srdan Mohori~ in poudari, da je
ni ve~ mogo~e fotografirati na
na~in, kot je to od leta 1965 naprej
delal Stojan Kerbler. Proizvodni
postopki so se avtomatizirali in v
industrijskih halah skorajda ni ve~
delavcev; na Mohori~evih podo-
bah le tu in tam uzremo figuro,
osamljeno sredi mogo~nih strojev
in napeljav. Mohori~eve kompo-
zicije so umerjene v lepotni ka -
non, kompozicijsko so uravno-
te`ene, prevladujejo pa umirjene
vodoravnice z nekaj navpi~nimi
poudarki. S fotoaparatom je
zasledoval posebnosti, kot so
meglice, ki zajamejo del stavb v
kompoziciji, dramati~no poobla -
~e no nebo in dim, ki ga puhajo
visoki dimniki. Spet druge foto-
grafije prevzamejo s popolno jas-
nostjo ozra~ja ter s ~istostjo in
ostrino linij. Mohori~eve fotogra-
fije so dosledno zavezane pro-
storski globini; tako reko~ v vsako
kompozicijo so vklju~ena »pro-
storska odrivala«, ki opazoval~ev
pogled vodijo od ospredja proti

ozadju. Morda v tem smislu {e
posebej izstopa podoba vhoda v
upravno stavbo, kjer se okviri
vhodnih odprtin perspektivi~no
zamikajo in se v zadnji prostorski
plasti zaklju~ijo z intenzivno
rde~o navpi~nico.
Druga skupina fotografij so bli`nji
posnetki aluminija. Srdan Mo ho -
ri~ je med pohajanjem po ob mo~ -
ju tovarne zaznaval likovno vzne-
mirljive detajle, ki so se ponujali
z odvr`enih kosov kovine. Te
fotografije bi lahko opredelili kot
nadaljevanje ciklusa Planet
Aluminij, motivno pa so blizu
Modi~evim podobam, objavlje-
nim v monografski publikaciji z
naslovom Alluminations (Mest na
galerija, Ljubljana 1998). Le ve{~e
oko poznavalca, ki se razume na
proizvodnjo aluminija, lahko pre-
pozna nekatere motive, za ve~ino
opazovalcev pa so te podobe
abstraktne; avtor nam pripovedu-
je o lepoti materiala, na katerem
se v vsakem detajlu zarisujejo
neskon~ne domi{ljijske pokraji-
ne, in o estetiki oblik, ki se gradijo
v skladne kompozicije. Naklju~ni
made`i, krivine, risi, vdolbine in
izbokline so Moho ri~a spodbudili
k vsebinskemu podnaslavljanju;
tako je tudi gledalca usmeril, da v
abstraktnih kompozicijah uzre
predmetno: Metalec kopja, Stebri,
Pro{nja ipd. @e Leonardo je svoje
u~ence pozival, naj skrbno opa-
zujejo razdrapan omet in v
naklju~nem i{~ejo znane oblike.
Temu navodilu, ki razvnema
domi{ljijo, se ne odrekamo niti v
21. stoletju.
Razstava Srdana Mohori~a v
Galeriji FO.VI ima preprost na -
slov: Fabrika. Mohori~eve foto-
grafije so nova pripoved o tovarni
ob vzno`ju Haloz, ki je odlo~no
posegla v svet ob vzno`ju vino-
rodnega gri~evja in prevzela `e
{tevilne ustvarjalce. Ob razstavi je
iz{el lepo oblikovan katalog
(oblikovanje Jernej Forbici), za
katerega je uvodno besedilo napi-
sala MarikaVicari. Galerija FO.VI
je ena redkih zasebnih (in vedno
bolj tudi javnih) galerij, ki ob raz-
stavah poskrbijo za publikacije, s
katerimi avtorje dostojno predsta-
vijo javnosti. Natis kataloga Srdan
Mohori~. Fabrika je omogo~il
Talum, ki `e desetletja vzorno
podpira umetni{ko dejavnost, {e
posebej takrat, ko je neposredno
povezana s tovarno aluminija v
Kidri~evem.p

Dostopnost stevie se razlikuje od
dr`ave do dr`ave. Ponekod je kot
sladilo dostopna `e desetletja ali
stoletja; tako se {iroko uporablja
na Japonskem, kjer je dostopna
`e desetletja. V nekaterih dr`avah
so zaradi skrbi za zdravje in poli-
ti~nih nesoglasij omejili njeno
dostopnost. V zgodnjih devetde-
setih letih 20. stoletja so jo prepo-
vedali v ZDA, ~eprav je bila ozna -
~e na kot prehransko dopolnilo,
so pa leta 2008 kot prehransko
dopolnilo odobrili rebaudiozid A.
Z leti se {tevilo dr`av, v katerih je
stevia dostopna kot sladilo,
pove~uje. Od za~etka decembra
2011 je uporaba te rastline dovo-
ljena tudi v Evropski uniji.  

Zanimivosti

- Rastlino ̀ e ve~ kot 1.500 let upo-
rablja ljudstvo Guaraní, za medi-
cinske namene pa jo `e dolgo
uporabljajo v Paragvaju in Brazi -
li ji. Na obmo~ju teh dveh dr`av
so listi `e stoletja znani kot tra-
dicionalno sladilo za ~aje, kot
zdravilo in »sladki prigrizek«.

- Leta 1899 je {vicarski botanik
Moi sés Santiago Bertoni med
raziskovanjem vzhodnega Para -
gv a ja prvi podrobno opisal rast-
lino in njen sladki okus. To~na
struktura aglikona in glikozida
je bila objavljena leta 1955.

- Prvo komercialno dostopno sla-
dilo iz stevie je bilo proizvedeno
v japonskem podjetju Morita
Kegaku Kogyo Co., Ltd., leta
1971. Japonci uporabljajo stevio
v prehrambnih proizvodih in v
brezalkoholnih pija~ah (vklju~ -
no s kokakolo), imajo pa jo tudi
za namizno uporabo. 

- Japonska trenutno porabi ve~
ste vie kot katera koli druga dr`a -
va, saj predstavlja stevia
40 odstotkov trga sladil.

- Leta 2007 je podjetje Coca-Cola
objavilo na~rte za pridobitev do -
voljenja za uporabo iz stevie pri -
dobljenega sladila, tako imeno-
vane rebiane, kot prehranskega
dodatka v ZDA do leta 2009. 

Ve~ napotkov dobite na vrtnariji
Revital, d. o. o., kjer lahko rastlino
tudi kupite.p

REVITAL

Stevia – Stevia rebaudiana

Stevia je rod okoli 240 vrst zeli{~ in grmi~evja iz dru`ine nebinovk
(Asteraceae), ki rastejo v subtropskih in tropskih predelih od zahodne
Severne Amerike do Ju`ne Amerike. Vrsto Stevia rebaudiana, splo{no
znano kot sladki list, sladkorni list ali preprosto stevia, gojijo zaradi
njenih sladkih listov. Pozornost je pritegnila zaradi dejstva, da je do
300-krat slaj{a od sladkorja in ima nizko vsebnost ogljikovih hidratov
in sladkorjev. Ker ima zanemarljiv u~inek na glukozo v krvi, je upo-
rabna kot sladilo za ljudi, ki morajo pri prehrani paziti na ogljikove
hidrate.

Stevia

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: EZGROGARDEN.COM
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Kako dolgo `e varimo?

Rus Nikolaj Bernados je leta 1882
razvil prvi varilni postopek, tako
imenovano karbonsko oblo~no
varjenje. Takrat je bilo `e dobro
znano, da lahko elektrika ustvari
stalni svetlobni lok med dvema
elektrodama. Bernados je opazil,
da temperatura na koncih svet -
lobnega loka dose`e 3000 °C in
lahko med drugim tali jeklo. S kar-
bonskim oblo~nim varjenjem je
postalo spajanje kovin preprosto
in postopek je prevzela celotna
evropska te`ka industrija. (Histo -
ry, 21/2013)

Kdaj so ljudje ustanovili sme-
ti{~a?

Ljudje smeti{~a uporabljamo, od -
kar smo se pred 10.000 leti za~eli
ukvarjati s poljedelstvom. Smeti
najzgodnej{ih kmetov so bile
ve~inoma ostanki `ivil in mrtve
`ivali, ki so jih najpogosteje odla-
gali v naravno luknjo v tleh.  5000
let pr. n. {t. so postali kupi gospo-
dinjskih odpadkov pomemben
del obalnih naselbin, pred 2500
leti pa je mesto Atene ustanovilo
smeti{~e. (Science 46/2013)

@arnica z izjemnim izkorist-
kom (prototip: NanoLight)?

Izumitelji `arnice NanoLight zatr-
jujejo, da so izna{li `arnico LED z
najbolj{im izkoristkom na svetu.
Pravijo, da ima tridesetkrat dalj{o
`ivljenjsko dobo od klasi~ne `ar -
nice in {tirikrat dalj{o od var~ne
sijalke. Svetle~e diode so name{ -
~e ne neposredno na plo{~ico
tiskanega vezja, ki je zlo`ena v
obliki `arnice. Plo{~ica z vezjem
je izdelana tako, da si uporabnik
na njej ne more ope~i rok.
(Science 42/2013)

Najbolj aerodinami~no kolo
(Cervelo P5)?

Vsi kabli in ̀ ice so skriti v okvirju,
vsak del~ek povr{ine kolesa pa je
prilagojen zmanj{evanju zra~ne -
ga upora. Celo dr`alo za posodo
s pija~o je oblikovano tako, da je
nadvse aerodinami~no.p

Spomini so kot iskre,

ki pod pepelom tlijo,                                                                                                                  

a ko jih razgrne{,

vedno znova za`arijo. 

(J. W. Goethe)

Zahvala

Ob bole~i izgubi dragega mo`a,
o~eta, tasta, dedka in pradedka

Antona Nahbergerja

iz Pobre`ja 14a

se iskreno zahvaljujemo podje-
tju Talum iz Kidri~evega, sorod-
nikom, sosedom, va{~anom, pri-
jateljem in znancem, ki so nam
v teh te`kih trenutkih stali ob
strani, darovali cvetje, sve~e in

svete ma{e ter ga v tako velikem
{tevilu pospremili na njegovi
zadnji poti. 

Vsem {e enkrat iskrena hvala.               

Vsi njegovi  najdra`ji

INOVACIJE

Inovativnost kot `ivljenjska filozofija: 
od ideje do inovacije

ALEKSANDRA JELUŠI^
FOTO: BLOG.BATTERY-FORCE.CO.UK
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Te`je besede: Omalos, ^oketa, Eser, Udinese, Hiteno, Ataun, Stativ, Ebu.



Pan
restavracija kreativnih idej

Panovi dogodki
v decembru 2013 v restavraciji Pan v Kidri~evem 

Ponedeljek, 23. 12. 2013, ob 17. uri 
lutkovna predstava za otroke 
vstop prost

Od sobote, 7. 12. 2013, dalje od 15. do 21. ure
Panova hi{ka na drsali{~u v Kidri~evem

Ponedeljek, 9. 12. 2013, ob 17. uri 
ura Panovih zgodb za otroke 
vstop prost

Nedelja, 1. 12. 2013, ob 17. uri 
koncert mo{kega pevskega zbora 
Talum Kidri~evo z gosti
vstop prost

Nedelja, 22. 12. 2013, ob 18. uri 
tradicionalni Bo`i~ni koncert pihalnega orkestra 
Talum Kidri~evo z gosti 
vstop prost

Ob nedeljah v decembru 2013 
vabljeni na prazni~na nedeljska kosila 

Vse dni v decembru 2013 
vabljeni na poslovna kosila in dru`abna sre~anja

Silvestrovanje 
z ansamblom [tajerci
v restavraciji Pan, 31. 12. 2013 ob 20. uri

~ 19.–19.50

sprejem gostov in aperitiv s pozdravom iz kuhinje
~okoladna fontana sadni bife s sve`im sadjem

~ 20.30

hladna predjed (mesna, lahka)

~ 21.15

topla predjed

~ 21.45–23.00

glavne jedi - topli bife

~ 23.15

Panov sladki tris
krep~ilo po polno~i

Vsebina menija za silvestrsko ve~erjo 
na internetni strani restavracije Pan

Cena 48 EUR na osebo

www.pan-restavracija.si | tel.: 041 808 449


